

# ВЕСТНИК Томского государственного университета

2018. № 432. Июль

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ФИЛОСОФИЯ • PHILOSOPHY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПЕДАГОГИКА • PEDAGOGICS
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**

2018. № 432. July

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694  
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

## Учредитель – Томский государственный университет

### НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.;  
**И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТИ;  
**А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.;  
**Ю.Г. Слижков**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сушченко**, д-р техн. наук, проф.;  
**П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

### РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –  
**В.П. Зиновьев**,  
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:  
**Е.В. Борисов**,  
д-р филос. наук, профессор  
**Т.А. Демешкина**,  
д-р филол. наук, профессор  
**В.А. Уткин**,  
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –  
**Д.А. Катунин**,  
канд. филол. наук, доцент

**И.А. Айзикова**,  
д-р филол. наук, профессор  
**Р.Л. Ахмедшин**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**Л.М. Прозументов**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**П.П. Румянцев**,  
канд. ист. наук, доцент  
**А.Ю. Рыкун**,  
д-р социол. наук, профессор  
**В.А. Суровцев**,  
д-р филос. наук, профессор  
**В.Г. Шилько**,  
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.  
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.  
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

## Founder – Tomsk State University

### EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekayev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

### EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief  
**Vasiliy P. Zinoviev**,  
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief  
**Evgeny V. Borisov**,  
Doctor of Philosophy, Professor  
**Tatiana A. Demeshkina**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Vladimir A. Utkin**,  
Doctor of Law, Professor

Executive Editor  
**Dmitry A. Katunin**,  
PhD in Philology, Associate Professor

**Irina A. Aizikova**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Ramil L. Akhmedshin**,  
Doctor of Law, Professor  
**Lev M. Prozumentov**,  
Doctor of Law, Professor  
**Petr P. Rumyantsev**,  
PhD in History, Associate Professor  
**Artem Yu. Rykun**,  
Doctor of Sociology, Professor  
**Valery A. Surovtsev**,  
Doctor of Philosophy, Professor  
**Victor G. Shilko**,  
Dr. of Education, Professor

## СОДЕРЖАНИЕ

### ФИЛОЛОГИЯ

Баранова А.В. Переводная множественность и эволюция переводческой интерпретации образа главной героини в русскоязычных переводах романа Томаса Гарди «Тэсс из рода д'Эрбервиллей» .....	5
Райскина В.А. Средства аксиологического позиционирования маскулинности в средневековом художественном дискурсе (на материале корпусов DECT и BFM-GRAAL) .....	14
Тулякова Н.А. Святочный рассказ и легенда в творчестве Д.Н. Мамина-Сибиряка: сопоставительный анализ жанров .....	24

### ФИЛОСОФИЯ

Медведев Н.В. Историко-методологический анализ эволюции представлений о взаимоотношении философии и науки .....	32
Петренко В.В. Мода как форма самоаффекции субъекта: код доступа к персональной идентичности в постклассическом проекте философии субъекта .....	41
Lukianova N.A., Fell E.V., Skalnaya O.A. Career construction: inclusive education from school to college and university .....	51

### ИСТОРИЯ

Ананьев В.Г. Музей отживающего культа (1923–1927): история создания и пути формирования коллекции .....	57
Беликова О.Б. Материалы приполярного этнографического отряда Сибирского отделения АН СССР 1984 г. в архиве А.М. Сагалаева: манси бассейна Северной Сосьвы .....	65
Власова В.В. Изменение культурного ландшафта в советский и постсоветский периоды: сельские храмы и кладбища (на примере Республики Коми) .....	74
Годовова Е.В., Любичанковский С.В. Проявление объективных оснований этноидентичности в повседневном жизненном укладе тюркского населения оренбургского казачьего войска (вторая половина XVIII – первая половина XIX в.) .....	86
Ефремов А.В. Трудовая активность рабочих ВПК Удмуртии в 1945–1956 гг. ....	91
Ирхин А.А. Американский план «Большой Ближний Восток» и турецкая концепция «Стратегической глубины»: вызовы и возможности для российской внешней политики в Черноморско-средиземноморском регионе .....	98
Кищник Е.В. Театр ТОФ в системе политico-просветительской работы Дальнего Востока в 30-е гг. ХХ в. ....	105
Курсакова Е.Н. Становление и развитие Алтайского края как аграрно-промышленного комплекса (1970–1985 гг.) .....	111
Лыдин Н.Н. Основные направления современной англоязычной историографии истории Тридцатилетней войны .....	119
Оплаканская Р.В. Деятельность Всесоюзного общества содействия жертвам интервенции в Сибири (практика политической мобилизации общества) .....	124
Петин Д.И. К вопросу о производстве денежных знаков Дальневосточной республики в Иркутске (июль 1920 г. – март 1921 г.) .....	130
Погорельская А.М., Сетхи С.С. Эволюция американо-индийских отношений в 1947–2017 гг. ....	138
Пырх В.О. Революционный терроризм в России начала XX в.: убийство сибирского тюремщика И.С. Могилева .....	144
Пятовский А.А. История создания горнолыжного курорта Шерегеш в Кемеровской области (1990–2003 гг.) .....	150
Синица А.Л. Первое (старое) статистическое обозрение Шотландии как источник демографических данных о населении Шотландии конца XVIII в. ....	159

## CONTENTS

### PHILOLOGY

Baranova A.V. Retranslation and evolution of translators' interpretation of the main character in Russian translations of <i>Tess of the d'Urbervilles</i> by Thomas Hardy .....	5
Rayskina V.A. Means of axiological positioning of masculinity in medieval literary discourse (on the material of DECT and BFM-GRAAL corpora) .....	14
Tuliakova N.A. Christmas tales and legends by D.N. Mamin-Sibiryak: a comparative analysis .....	24

### PHILOSOPHY

Medvedev N.V. Historical and methodological analysis of the evolution of representations on the relationship of philosophy and science .....	32
Petrenko V.V. Fashion as a form of self-affectation of the subject: the access code to personal identity in the postclassical project of the subject's philosophy .....	41
Lukianova N.A., Fell E.V., Skalnaya O.A. Career construction: inclusive education from school to college and university .....	51

### HISTORY

Ananiev V.G. The Museum of the Obsolescent Cult (1923–1927): history of creation and main ways of collection formation .....	57
Belikova O.B. Materials collected by the Subpolar Ethnographic Party (Siberian Branch of the USSR Academy of Sciences) of 1984 in A.M. Sagalaev's archive: the Mansi of the Lower Ob ....	65
Vlasova V.V. Changes in the cultural landscape during the Soviet and the post-Soviet periods: rural temples and cemeteries (on the example of the Komi Republic) .....	74
Godovova E.V., Lyubichankovskiy S.V. The manifestation of objective grounds for ethnoidentity in the everyday life of the Turkic population of the Orenburg Cossack Army (second half of the 18th – first half of the 19th centuries) .....	86
Efremov A.V. The workers' labor activity in the military-industrial complex of Udmurtia in 1945–1956 .....	91
Irkhin A.A. The U.S. Greater Middle East Initiative and the Strategic Depth Doctrine of Turkey: challenges and opportunities for the Russian foreign policy in the Black Sea and the Mediterranean Sea region .....	98
Kishchik E.V. The Pacific Fleet Theater in the system of political and educational work of the Far East in the 1930s .....	105
Kursakova E.N. The formation and development of Altai Krai as an agrarian-industrial complex in 1970–1985 .....	111
Lydin N.N. Main scientific fields of modern English-language historiography of the Thirty Years' War history .....	119
Oplakanskaya R.V. Activities of the All-Union Society of Assistance to Victims of the Intervention in Siberia (the practice of political mobilization of society) .....	124
Petin D.I. On the issue of the production of banknotes of the Far Eastern Republic in Irkutsk (July 1920 – March 1921) .....	130
Pogorelskaya A.M., Sethi S.S. The evolution of American-Indian relations in 1947–2017 .....	138
Pyrkh V.O. Revolutionary terrorism in Russia in the early 20th century: the murder of the Siberian warden I.S. Mogilev .....	144
Pyatovskiy A.A. History of the Sheregesh ski resort establishment in Kemerovo Oblast (1990–2003) .....	150
Sinitsa A.L. The first (old) statistical account of Scotland as a demographic data source about the population of Scotland of the end of the 18th century .....	159

<b>Соков И.А.</b> Дж.М. Грант vs Г. Смит: идея «континентализма» в канадской политической культуре	
накануне ХХ в. ....	170
<b>Тучкова Н.А.</b> Проблема исторической датировки фольклорного материала ....	178
<b>Шмыглева А.В.</b> Деятельность региональных отделений Всероссийского общества охраны природы в Западной Сибири (1960 – первая половина 1980-х гг.) ....	182

## ПЕДАГОГИКА

<b>Закиева Р.Р.</b> Научно-методические основы повышения качества профессиональной подготовки студентов технических вузов ....	193
<b>Червонный М.А.</b> Педагогическое сопровождение подготовки будущих педагогов на основе наставничества в интегрированном образовательном пространстве высшего педагогического и дополнительного образования ....	199

## ПРАВО

<b>Айвазова О.В.</b> Неотложные следственные действия: теоретико-прикладной подход ....	205
<b>Богданова Е.Н., Задорин М.Ю., Лобанов А.А., Попов А.И., Андронов С.В., Кочкин Р.А.</b> Право на охрану здоровья коренных народов Российской Арктики: «коллизионное поле» и поиск новых решений ....	210
<b>Петров А.А.</b> Может ли коллизия юридических норм порождать пробел в праве? ....	218
<b>Татаринов С.А.</b> Роль Конституционного Суда Российской Федерации в укреплении и развитии конституционных ценностей ....	224
<b>КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ</b> .....	231

<b>Sokov I.A.</b> G.M. Grant vs G. Smith: the idea of “continentalism” in the Canadian political culture on the eve of the twentieth century ....	170
<b>Tuchkova N.A.</b> The problem of the historical dating of folklore material ....	178
<b>Shmygleva A.V.</b> Activities of the regional branches of the All-Russian Society for the Conservation of Nature in Western Siberia (1960 – first half of the 1980s) ....	182

## PEDAGOGICS

<b>Zakieva R.R.</b> Scientific and methodological basis for improving the quality of vocational training for students of technical universities ....	193
<b>Chervonnyy M.A.</b> Pedagogical support for the future teachers training based on mentoring in the integrated educational space of higher pedagogical and supplementary education ....	199

## LAW

<b>Ayvazova O.V.</b> Urgent investigative actions: a theoretical and applied approach ....	205
<b>Bogdanova E.N., Zadorin M.Yu., Lobanov A.A., Popov A.I., Andronov S.V., Kochkin R.A.</b> The right to health protection of indigenous peoples of the Russian Arctic: “collision field” and search for new solutions ....	210
<b>Petrov A.A.</b> Could a conflict of legal norms create normative gaps? ....	218
<b>Tatarinov S.A.</b> The role of the Constitutional Court of the Russian Federation in reinforcement and development of constitutional values ....	224
<b>BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS</b> .....	231